
Sprawozdanie stenograficzne
z rozpraw

g a l i c y j s k i e g o  S e j m u  k r a j o w e g o .

3. p o s i e d z e n i e  I. s e s y i  I.', p e r y o d u  S e j m u  g a l i c y j s k i e g o

z dnia 10. sierpnia 187

T r e ś ć  : Urlopy udzielone posłom . — D alszy ciąg spisu petycyi wniesionych do Sejmu. — W niosek p. W ere-
szczyńskiego w przedmiocie skróconego postępowania co do pozwoleń gminom na pobór myt i dodat
ków od podatków. —  Przyjęcie tego wniosku bez dyskusyi. — W ybór kom isji bndżetowej, kultnry 
krajowój i administracyjnej. — Rezultat wyborów do tychże kom isyi. — W ybór kom isyi petycyjnej, 
edukacyjnój i lustracyjnej. — Ukonstytuowanie kom isyi budżetowej, kultury krajowej i administra- 
cyjnój. — Rezultat wyborn kom isyi edukacyjnej, petycyjuśj i lu stracyjuej.— W ybór kom isyi gminnej 
drogowej i prawniczój. — Ukonstytuowanie kom isyi edukacyjnej, lustracyjnej i petycyjnej. —  Rezultat 
wyboru kom isyi drogowej. — Pierwsze czytanie i odesłanie do kom isyi bez dysknsyi sprawozdania 
W ydziału krajow ego w przedmiocie wydawnictwa E ncyklopedyi Antoniego Schnejdera. — Pierwsze  
czytanie i odesłanie do kom isyi bez dyskusyi sprawozdania W ydziału krajowego z wnioskiem  o za
niedbanie tak zwanej drogi w ołowej, ciągnącej się wzdłuż i obok drogi krajowój sielec-zaleszczyckiej 
w pow iatach: tłnmackim i horodeńskim, stanowiącą część integralną tejże. —̂ P ierwsze czytanie spra
wozdania W ydziału krajowego o wykończeniu budowy krajowego zakładu obłąkanych na K ulparkowie,
0 planach i rachunkach kolaudacyjnych budowy, tudzież o wydatkach poniesionych z fnnduszn budowy
1 o dalszych potrzebach budowlanych zakładu. — O desłanie tego sprawozdań , do kom isyi po prze
m ówieniach pp. Chrzanowskiego, hr. Gołej ewskiego i sprawozdawcy. — Rezultat wyborn do kom isyi 
gm ,nnej i prawniczej. — Przyjęcie wniosku p. Edwarda hr. Stadnickiego co do pow iększenia o jednego  
członka kom isyi lustracyjnej.

Początek posiedzenia o godzinie 10. minut 
30. przed południem.

Posłów obecnych 123.

Przewodniczący JE. hr. Ludwik W o d z i c k )  
Marszałek krajowy.

Ze strony Rządu: JW . Oswald Bartmański, 
Wiceprezydent c. k. Namiestnictwa, jako komisarz 
rządowy.

Sekretarze: pp. Alfons Czaykowski, Józef J a 
siński, Kulczycki i Jan Stadnicki.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Ponieważ dostateczna 
ilość pp. posłów jest zebrana, otwieram posiedzenie. 
Zawiadamiam wys. Izbę, że przeciwko protokołowi 
z pierwszego posiedzenia nie wniesiono żadnych 
zarzutów. Protokół z wczorajszego t. j. drugiego 
posiedzenia został dziś złożony w biórze marszał- 
kowskióm, gdzie przez 24 godzin służyć będzie 
pp. posłom do przejrzenia.
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Weszły podania o urlopy: P. Adolfa Dobrzyń
skiego, z powodu nieszczęścia, jakie spotkało jego 
rodzinę przez śmierć p. Władysława Dąbskiego — 
o urlop lOdniowy. Kto jest za udzieleniem urlopu, 
zechce rękę podnieść (większość). Urlop udzielony.

Poseł Eugeniusz Kuczkowski prosi o urlop 
14dniowy, gdyż dla poratowania zdrowia zmuszony 
jest bawić w kąpielach. Kto jest za udzieleniem 
urlopu 14-dniowego p. Kuczkowskiemu, zechce rękę 
podnieść (większość). Urlop udzielony.

P. Włodzimierz hr. R,ussocki, który obecnie 
bawi w Cieplicach dla kuracyi, prosi o urlop 14- 
dniowy. Kto jest za udzieleniem tego urlopu, raczy 
rękę podnieść (większość). Urlop udzielony. /

Upraszam p. sekretarza o odczytanie spisu 
petycyi.

Sekretarz p. Józef J a s i ń s k i  (czyta): 
„ S p i s  p e t y c y i  

po dzień 10. sierpnia do Sejmu krajowego 
wniesionych.

5 ) Reprezentacya miasta Leżajska o zwrot 
kosztów z a utrzymanie przez dni 246 zbiega ro
syjskiego i o uchwalenie noweli do ustawy o po
krywanie podobnych kosztów za przytrzymanych 
obcokrajowców — przez posła Wodzińskiego. Bę
dzie odesłaną do komisyi petycyjnej.

6) Wydział powiatowy w Podhajcach o uzna
nie budującej się drogi powiatowej podhajecko-ha- 
lickićj za drogę krajową, i o subwencyą na wykoń
czenie takowej — przez posła Torosiewicza — do 
komisyi drogowej.

7) Erazm Malinowski, rządca szpitala po
wszechnego we Lwowie, o przyznanie mu dwóch 
porcyi wiktu lekarza dyżurnego — przez posła 
Grossa — do komisyi petycyjnej.

8) Zakład Sióstr Miłosierdzia w Bursztynie o 
udzielenie subwencyi na rok 1878 — przez posła 
Onyszkiewicza — do komisyi budżetowej.

9) Zarząd Towarzystwa bursy dla synów na
uczycieli, nauczycielek i wdów po nauczycielach 
szkół ludowych w Krakowie, o zasiłek pieniężny 
na założenie bursy — przez członka Sejmu pana 
Dr. Zolla — do komisyi petycyjnej.

10) Wydział Towarzystwa muzycznego w K ra
kowie o stałą roczną subwencyą’ i o udzielenie je 
dnorazowego funduszu na sprawienie organów przez 
członka Sejmu p. Dr. Zolla — do komisyi budżetowej.

11) Jedna z byłych ław przysięgłych w K ra
kowie o przywrócenie domu podrzutków przy szpi
talu ś. Łazarza w Krakowie — przez członka Sej
mu p. Dr. Zolla — do komisyi administracyjnej.

12) Zakład Sióstr Miłosierdzia w Rozdole o 
udzielenie jednorazowej zapomogi — przez p. Pio- 
truskiego — do komisyi budżetowej.

13) Wydział Stowarzyszenia dla wspierania 
słuchaczów c. k. akademii górniczej w Leoben, o 
udzielenie anbwencyi na rok 1877/8 — przez p. 
Pietruskiego — do komisyi budżetowej.

14) Komisya do układania książek ruskich 
we Lwowie o wyznaczenie funduszów na wy
dawnictwo książek ruskich dla szkół średnich — 
przez p. Sawczyńskiego — do komisyi edukacyjnej.

15) Gminy: Podobin, Niedźwiedź, Witów 
proszą, by Rada szkolna krajowa uwolniła ich od 
kar w myśl art. 43 ustaw szkolnych, nałożonych 
za nieregularne posyłanie dzieci do szkoły od 
kwietnia do lipca — prz6z posła Henryka Wodzic- 
kiego. Odesłaną będzie do komisyi eduka cyjnej.

16) Dr. Rudolf Giinsberg, profesor przy aka
demii technicznśj we Lwowie, o ustanowienie dwóch 
stypendyów z funduszów krajowych dla uczni, któ
rzy na tutejszej akademii studya technologii che
micznej ukończyli, celem kształcenia się przez 2 
lata w fabrykach zagranicznych — przez posła 
Hausnera.“

P. H a u s n e r .  Proszę o głos.

JE. hr. M ar s z a ł ek. P. Hausner ma głos.

P. H a n s  n e r .  Ponieważ ta petycyi prosi o
udzielenie stypendyum z fnnduszu krajowego, wno
szę przekazanie jej komisyi budżetowej.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Upraszam tych pa
nów, którzy są za tern, ażeby w myśl wniosku p. 
Hausnera ta petycya była odesłaną do komisyi 
budźetowśj, aby zechcieli rękę podnieść (większość). 
Jest uchwalone.

Sekretarz Józef J a s i ń s k i  (czyta):

„17) Gmina Sarzyna w powiecie niskim i gmi
na Starego miasta w powiecie łańcuckim o zasi
łek na zabezpieczenie brzegów Sanu — przez p.
Wodzińskiego. Będzie odesłaną do komisyi kultury 
krajowej.

18. Wydział pow. w Starem mieście o sub-
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wencyą 1000 zlt. dla gm in: Posady Chyrowskiej, 
fulsztyńskiej i Fulsztyna na cele drogowe —  przez 
p. Michała Popiela — do koinisyi droguwej.

19) Emil Wisłocki, o udzielenie mu subwen- 
cyi na cele literackie — przez p. Sawczyńskiego — 
do komisyi budżetowej.

20) Komitet Ochron dla małych dzieci w Kra
kowie uprasza, aby zamieszczony dotąd przez lat 
27 na budżecie szkolnym kraj. zasiłek dla Ochro
ny w Krakowie w ilości złt. 550 w. a. w rubryce 
zasiłków dla korporacji utrzymujących szkoły, na 
r. 1877 i 1878 przeznaczony i wypłacony został 
przez p. Szumańczowskiego — do komisyi budżetowśj.

21) Reprezentacya miasta Brzeska o udzie
lenie zezwolenia na pobór dodatków od napojów 
zbytkowych, wyskokowych — przez p. ks. Kitrysa, 
do komisyi petycyjnej.

22) Mikołajów, oddział Towarzystwa pedago
gicznego, o zmianę ustaw szkolnych z r. 1873 — 
przez p. Raciborskiego — do komisyi edukacyjnej."

JE. hr. M a r s z a ł e k .  P. Wereszczyński żą
dał głosu co do formalnego traktowania. P. Were
szczyński ma głos.

P. W e r e s z c z y ń s k i .  Wedle przyjętej do
tychczasowej praktyki, a głównie dla oszczędzenia 
czasu, wnoszę, ażeby sprawy tyczące się przyzwolenia 
na pobór wyższego dodatku od podatku, tudzież na po
bór opłat gminnych wuoszone i referowane były przez 
Wydział kraj. wprost do drugiego czytania i bez 
drukowania.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Czy żąda kto głosu? 
(Nikt). Upraszam tych panów, co są za wnioskiem 
p. Wereszczyńskiego, ażeby zechcieli rękę podnieść 
(większość). Wniosek przyjęty.

P. ks. K i t r y s. Proszę o głos.

JE. hr. M a r  s za łe  k. P. ks. Kitrys ma głos.

P. ks. K i t r y s .  Prosiłbym jeszcze o powtó
rzenie wniosku p. Wereszczyńskiego, bom niedo
słyszał, a jestem tu właśnie interesowany, gdyż 
występuję w imieniu gminy Brzeska o podniesienie 
dodatku od napojów zbytkowych.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Już zawotowane. Nie 
mogę zresztą dopuścić, ażeby nowy wniosek był 
uczyniony, kiedy inny przedmiot jest na porządku 
dziennym. Jeżeli ks. poseł zechce jutro uczynić ten 
wniosek, w takim razie może on być przedmiotem

uchwały Izby, lecz przed zakończeniem jednego 
przedmiotu, nie mogę przejść do drugiego.

Przechodzę do porządku dziennego. Powiem 
naprzód, jak zamierzam postąpić z głosowaniem na 
wybór do komisyi, wybrać się mających. Mamy do 
wybrania dziewięć komisyi. Myślę, by panowie gło
sowali na trzy komisye od razu, a po wybraniu 
skrutatorów do ostatniej komisyi, przerwę posiedze
nie aż do ukończenia skrutynium. Chciałbym tak 
postąpić z wyborami, ażeby nie był odczytywany 
alfabetyczny spis posłów, lecz, by kartki zbierano 
były ławkami, przeto upraszam Panów, ażebyście 
przez czas zbierania kartek ściśle pozostać chcieli 
na swoich miejscach, gdyż inaczśj musielibyśmy 
powrócić do dawnego systemu wywoływania posłów 
imiennie podług spisu, a przypomną sobie Panowie, 
którzy dawniej w tym Sejmie zasiadali, ile to czasu 
zabierało. Upraszam tedy, aby Panowie przez czas 
zbierania kartek zechcieli pozostać na miejscach.

G ł o s y :  Bardzo dobrze! Bardzo dobrze!

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Pierwszym punktem 
z porządku dziennego jest wybór komisyi budżeto
wśj. Na skrutatorów zapraszam panów: posła Ba- 
deniego Józefa, posła Bielińskiego, p. Czaykowskiego 
Alfonsa, p. Dzieduszyekiego Tadeusza, p. Dziedu- 
szyckiego Wojciecha, p. Fruchtmanna, p. Goldmanna, 
p. Jasienickiego, p. Korytowskiego, p. Korzyńskie
go, p. Kułaczkowskiego, p. Lazarusa, p. Łosia, 
p. Łukasiewicza Alesandra, p. Masa, p. Piłata, 
p. Radzikiewicza, p. Rożankowskiego i p. Zbrożka.

Proszę panów udać się na miejsca. Pp. skru- 
tatorowie oddadzą naprzód kartki od siebie, a potem 
zbiśrać będą kartki z każdej strony.

Na skrutatorów do komisyi administraoyjnśj 
z 15 członków złożonej, zapraszam pp. Abrahame- 
wicza, Buszyńskiego, Mycielskiego, Lityńskiego, 
Gedla, Gorayskiego, Koziebrodzkiego Władysława, 
Kupczyńskiego, Lenartów iza, Łazarskiego i księdza 
Mandyczewskiego Porfirego. Upraszam pp. skruta
torów, aby się w ten sposób podzielili, iżby jedea 
z panów odebrał kartki od tych posłów, którzy 
odbywają skrutynium komisyi budżetowej, następnie 
od biura tnarszałkowskAgo i stołu Namiestnictwa, 
a potśm żeby pojedyńczo jedni z jednśj strony, a 
drudzy z drug: "  strony odbierali kartki, wszyst- 
kich innych pp. posłów zaś proszę, by aż do ode
brania kartek pozostali na swoich miejscach.

(Skrutatorowie odbierają od pp. posłów kartki).
(Po chwili).
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JE . hr. M a r s z a ł e k .  Na skrutatorów do 
komisyi k jliu ry  krajowśj, która jest złożoną z 12 
członków, upraszam pp. Matkowskiego, Ochrymo- 
wicza, Olejnika, Onyszkiewicza, Rapoporta, San- 
guszkę, Romera, Rosnera, Siemieńskiego, Skałkow- 
skiego i Thena. Upraszam pp. skrutatorów, jak 
poprzednio, aby odebrali kartki naprzód od obydwu 
komisyi skrutacyjnych, które się zebrały w przy
ległych pokojach, a następnie pojedynczo odbierali 
kartki od pp. posłów. Upraszam p. sprawozdawcę 
o odczytanie rezultatu wyborów do komisyi bu
dżetowej.

Spraw. p. Józef B a d e n i  (czyta): „Głosują
cych było 106, absolutua większość 54. Głosów 
otrzym ali: Wodzicki Henryk 106, Zucker 106, 
Chrzanowski 106, Hausner 106, Smarzewski 106, 
Skrzyński 106, Zyblikiewicz 106, Skałkowski 106, 
Badeni Józef 106, Dzieduszyck' Tadeusz 106, Ra- 
poport 106, Haller 105, Wernicki 105, Kaczała 
104, Lazarus 84. Zatem wszyscy są wybrani.11

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Przerywam posiedze
nie na 10 minut.

(Po przerwie).
Upraszam p. sprawozdawcę komisyi admini

stracyjnej, aby był łaskaw oznajmić rezultat wy
borów.

Spraw. p. M y c i e l s k i .  Rezultat wybo
rów do komisyi administracyjnej jest następujący:

Glosujących było 112, absolutna większość 57.

Głosów 112 otrzym ali: Grocholski, Czaykow- 
ski Jan, Dunajewski, Jasiński Alexander, Kozie- 
brodzki Szczęsny, Madeyski, Paszkowski, Popiel 
Paweł, Milieski, Źywicki i Onyszkiewicz. Głosów 
111 otrzym ali: Hoszard, Piłat i Mandyczewski 
Porfiry; 109 głosów otrzymał Janko.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Wszyscy otrzymali 
bezwzględną większość. Upraszam teraz p. sprawo
zdawcę ze skrutynium na komisyą kultury krajowśj, 
by oznajmił rezultat wyboru.

Spraw. p. O n y s z k i e w i c z  (czyta).- „Głosu
jących było 112, absolutna większość 57. Ponad 
absolutną iększość otrzymali 112 głosów : Czar
toryski, Szumańczowski, Szczepański, Abrahamo- 
wicz i Jędrzejowicz Edward. 111 głosów otrzymali: 
Polanowski, Wolański Mikołaj i Gorayski, 110 Łu- 
kasiewicz Ignacy i ksiądz Krasicki; 109 Słonecki, 
75 Sanguszko Nadto otrzymali Zamoyski 5 gło
sów, a Romer 7 głosów."

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Wszyscy otrzymali 
absolutną większość. Przystąpimy teraz do wybo= 
rów pierwszej z początku następujących 3 komisyi. 
Po odebraniu kartek z tych 3 komisyi przerwę 
posiedzenie na pół godziny. Podtenczas będę prosił 
tych panów, którzy są już wybrani do trzech ko
misyi, by się zechcieli ukonstytuować i podać wia
domość o dokonaniu tego do stołu marszałkow
skiego.

Na skrutatorów do komisyi petycyjnej z 25 
członków złożyć się mającój, zapraszam pp. Jasiń
skiego Franciszka, Krukowieckiego, Jocza, Kowal
skiego Bazylego, Mandyczewskiego Kornelego, Mo
chnackiego, Pławickiego, Raciborskiego, Sawczyńskie- 
go, Stadnickiego Edwarda i Szczepańskiego. Upra
szam pp. skrutatorów o odebranie kartek, pp. po
słowie zaś będą łaskawi miejsca swoje zająć.

(Po chwili).

Na skrutatorów do komisyi edukacyjnej z 9 
członków złożyć się mającej, zapraszam pp. To- 
warnickiego, Turzańskiego, Tyszkiewicza, Wasilew
skiego, Wernickiego, Zatorskiego, Zborowskiego, 
Żurowskiego, Żywickiego, Kaczalę i Czaykowskiego 
Hipolita.

Upraszam pp. o odebranie kartek w ten sam 
sposób, jak dotąd.

(Po chwili).

Na skrutatorów do komisyi lustracyjnśj z 10 
członków złożyć się mającej, zapraszam pp. Brzo
zowskiego, Chełmeckiego, Madeyskiego, Milieskiego, 
Popiela Michała, Tarnowskiego, W aygarta, Wolań- 
skiego Erazma i Jasienickiego. Upraszam pp. po
słów o zajęcie miejsc.

Po odebraniu kartek zawieszę posiedzenie na 
pół godziny i upraszam tych panów, którzy wy
brani są do komisyi budżetowej, administracyjnśj i 
kultury krajowej, aby byli łaskawi zebrać się i 
ukonstytuować. Zawieszam posiedzenie na pół 
godziny.

(Po przerwie półgodzinnej).

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Zawiadamiam wys. 
Izbę, iż ukonstytuowały się następujące komisye :

Komisya budżetowa obrała przewodniczącym 
p. Henryka Wodzickiego, zastępcą pana Ludwika 
Skrzyńskiego, sekretarzem p. Skałkowskiego.

Komisya kultury krajowej obrała przewodni
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czącym p. ks. Czartoryskiego, zastępcą p. Szumań- 
czowskiego, sekretarzem p. Szczepańskiego.

Komisya administracyjna obrała przewodni
czącym p. Grocholskiego, zastępcą p. Pawła Po
piela, sekretarzem p. Marcelego Madeyskiego.

Upraszam o ogłoszenie rezultatu skrutynium 
wyboru do komisyi edukacyjnej.

Sprawozdawca p. Ż u r o w s k i  (czyta): „Gło
sujących było 106, absolutna większość 54, Z tych 
otrzymali pp .: Majer 106, ks. Stupnicki 93, Szuj
ski 106, Chełmecki 105, Czerkawski 93, Sawczyń- 
ski 106, Zoll 106, Małecki 106, Dzieduszycki Woj
ciech 56.“

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Wszyscy więc są wy
brani. Upraszam o przeczytanie rezultatu skruty
nium wyborów do komisyi petycyjnśj.

Sprawozdawca p. K r u k o w i e c k i  (czyta): 
„Głosujących było 113, absolutna większość 57. 
Z tych otrzymali głosów pp .: Golejewski 113,
Kuczkowski 113, Tyszkowski 113, Zamoyski 100, 
Tyszkiewicz 113, Łoś 111, Lenartowicz 111, Kory- 
towski 113, Czaykowski Jan  113, ks. Kitrys 113, 
ks. Jasienicki 113, Dobrzyński 113, Garbaczyński 
113, Kupczyński 113, Lityński 113, Pławicki 113, 
Pop:el Michał 113, Goldmann 113, Koziebrodzki 
Władysław 80, Wolański Władysław 113, Zborow
ski 113, Wasilewski 113, Buszyński 113, Łukasie- 
wicz 113, Towarnicki 113.“

JE. hr. M a r s z a ł e k. Wszyscy są obrani. 
Upraszam o przeczytanie rezultatu skrutynium wy
borów do komisyi lustracyjnój.

Sprawozdawca p. M i 1 i e s k i (czyta): „Gło
sujących było 106, absolutna większość 54. Z tych 
otrzymali głosów p p .: Weissmann 85, Matkowski 
95, Bieliński 102, Męciński 92, Krukowiecki 72, 
Dydyński 93, Konopka 79, Jasiński Franciszek 97, 
Stadnicki Edward 91 , Koziebrodzki W łady
sław 57.“

JE . hr. M a r s z a ł e k ,  Wszyscy są obrani. 
Z porządku dziennego następuje wybór komisyi 
gminnćj z 12 członków złożonśj. Na skrutatorów 
zapraszam p p .: Badeniego Józefa, ks. Buch
walda, Dzieduszyckiego Tadeusza, Gedla, Hal
lera, ks. Kaczałę, Lazarusa, ks. Porfirego Mandy- 
czewskiego.

(Skrutatorowie zbierają kartki).

Na skrutatorów do komisyi drogowej z 15

członków złożyć się mającój, upraszam pp.: ks. 
Mandyczewskiego Kornelego, Milieskiego, Myciel- 
skiego, Ochrymowicza, Olejnika, Onyszkiewicza, ks. 
Sawę, Rożankowskiego i księcia Sanguszkę.

(Skrutatorowie zbierają kartki).

Na skrutatorów do komisyi prawniczej z 9 
członków złożyć się mającej, upraszam pp.: Sie- 
mieńskiego, Skałkowskiego, Szczepańskiego, Tarnow
skiego, Thena, Turzańskiego, Waygarta, Werni- 
ckiego i Zbrożka.

(Skrutatorowie zbierają kartki).

Przerywam posiedzenie na pół godziny. Przez 
ten czas będę upraszał tych panów, którzy wy
brani zostali do komisyi petycyjnój, edukacyjnój, 
i lustracyjnej, aby byli łaskawi się ukonstytuować i 
wiadomość o dokonaniu złożyć do stołu marszał
kowskiego.

(Po przerwie).

Następujące komisye już się ukonstytuowały. 
Komisya edukacyjna obrała prezesem p. Józefa 
Mayera, zastępcą ks. biskupa Stupnickiego, sekreta
rzem p. Wojciecha Dzieduszyckiego. j

Komisya lustracyjna obrała prezesem pana 
Edwarda Stadnickiego, zastępcą p. Weissmanna, se
kretarzem p. Bielińskiego.

Komisya petycyjna obrała przewodniczącym 
p. Golejewskiego, zastępcą p. Czaykowskiego Jana, 
sekretarzem p. Lenartowicza.

Upraszam o sprawozdanie z wyborów do komi
syi drogowej.

Sprawozdawca ks. S a w a (czyta): „Głosujących 
109, absolutna większość 55. Z tych otrzymali 
głosów pp.: Gross 108, Hoppen 82, Jocz 105, Gło
gowski 101, Torosiewicz 108, Wolański Erazm 103, 
Jaworski Apolinary 108, Mycielski Franciszek 107, 
Stadnicki Jan 109, Brzozowski 109, Czaykowski 
Alfons 109, Mochnacki 109, ks. Sawa 100, ks. Man- 
dyczewski Korneli 98, Żurowski 109.“

Z porządku dziennego następuje:

Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 
krajowego w przedmiocie wydawnictwa Encyklope- 
dyi Antoniego Schne,iera, sprawozdawca poseł Po- 
dlewski.

Sprawozdawca p. P o d l e w s k i .  Wydział 
krajowy wnoś.. wys. Izba raczy sprawozdanie to 
p>;ekazać komisyi edukacyjnśj.

i b .  A l.
31.
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JE . hr. M a r s z a l e k .  Kto się z tym wnio
skiem zgadza, zecbce rękę podnieść (większość). 
Wniosek przyjęty.

Z porządku dziennego następuje:

Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału kra
jowego z wnioskiem o zaniedbanie tak zwanej dro
gi wołowćj, ciągnącćj się wzdłuż i obok drogi kra
jowej Sieleczaleszczyckićj w powiatach: tłumackim 
i horodeńskim, stanowiącej część integralną tćjźe, 
sprawozdawca p. Badeni Wł.

W zastępstwie nieobecnego p. Badeniego Wł. 
zda sprawę p. Pietruski.

P. P i e t r u s k i .  Wydział krajowy wnosi 
odesłanie tej sprawy do komisyi drogowej.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Kto się z tym wnio
skiem zgadza, zechce rękę podnieść (większość). 
Wniosek przyjęty.

Z porządku dziennego następuje:

Pierwsze czyta He sprawozdania Wydziału kra
jowego o wykończeniu budowy krajowego zakładu 
dla obłąkanych na Kulparkowie, o planach i ra
chunkach kolaudacyjnycn budowy, tudzież o wy
datkach poniesionych z funduszu budowy i o dal
szych potrzebach budowlanych zakładu, sprawo
zdawca dr. Smolka.

Sprawozdawca p. S m o l k a .  Wydział kra
jowy wnosi odesłanie tej sprawy do komisyi admi
nistracyjnej i uzasadnia ten wniosek tern, że według 
zapatrywania Wydziału krajowego główny i roz
strzygający moment leży w ocenieniu konieczności, 
albo stosowności wszystkich tych robót, jakie są 
zaprojektowane. Jeżeli wys. Izba te prejekta uzna 
jako potrzebne, to sfinansowanie będzie już tylko 
natura lnem następstwem, lecz główny moment na
leży do zakresu działu administracyjnego.

P. C h r z a n o w s k i .  Proszę o głos.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  P. Chrzanowski ma
głos,

P. C h r z a n o w s k i .  Sprawa ta od kilku lat 
była w komisyi budżetowej, która jest z nią do
statecznie obznajomioua.

Gdy wys. Sejm prawie tych samych posłów 
do komisyi budżetowój przeznaczył, przeto mnie
mam, że ci sami członkowie roztrząsać ją  powinni, 
którzy z przedmiotem dokładnie są obznajomieni, 
h&m więcćj, że według mego zapatrywania tyczy

się ta sprawa najwięcej komisyi budżetowej. K a
żda poptawa i uzupełnienie szpitali bezwarunkowo 
jest użyteczne, lecz trzeba rozpoznać, jakie kraj ma 
zasoby pieniężne, czy zasoby te nie będą potrze
bniejszo na budowy użyteczniejsze. Komisya bu
dżetowa z natury rzeczy musi posiadać ogólny po
gląd na wszystkie potrzeby kraju, wszystkie prze
glądnąć i porównać musi, i porównać z funduszami, 
którymi kraj w r. b. rozporządza, układając budżet 
dochodów i wydatków na r. b. Wnoszę przeto, 
aby przedmiot ten był przekazany komisyi budże
towej.

P. hr. G o ł e j  e ws  k i. Proszę o głos.

JE. hr. M a r s z a l e k .  P. Golejewski ma
głos.

P. hr. G o l e j e w s k i .  Zdaje mi się, że tu 
nie chodzi jedynie o stronę finansową, lecz głównie 
o budowę, która należy do komisyi administracyj
nej. W ten sposób moglibyśmy wszystkie wnioski 
odsyłać do komisyi budżetowej, bo wszakże w ka
żdym chodzi o sumę pieniężną. Popićram więc 
wniosek Wydziału krajowego.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Czy żąda kto głosu? 
(Nikt). Gdy nikt głosu nie żąda, rozprawa zam
knięta, sprawozdawca ma głos.

Sprawozdawca p. S m o l k a .  Z powodów, 
które już wypowiedziałem, trwam pizy wniosku 
Wydziału krajowego. Jest tam wiele szczegółów, 
które koniecznie powinny być rozpatrywane przez 
komisyą administracyjną.

Jeżeli Sejm uzna potrzebę przedsięwzięcia tych 
robót, to sfinansować ich jest naturalnem tego na
stępstwem.

JE . hr. M a r s z a ł e k Najprzód poddam pod 
głosowanie poprawkę p. Chrzanowskiego.

Kto jest za odesłaniem tć sprawy do komi* 
syi budźetowćj, zechce powstać (mniejszość). Wnio
sek upadł.

Teraz kto jest za odesłaniem sprawozdania 
tego do komis; adm.nisfcracyjnej, zechce rękę po
dnieść (większość). Jest przyjęte.

Upraszam pp. skrutatorów o ogłoszenie rezul
tatu wyboru do komisyi gminnej i prawniczej.

Sprawozdawca p. ks. Porfiry M a n d y c z e w -  
ski .  Rezultat wyboru do komisyi gminnej: Głosu
jących było 110, absolutna większość 56. Z tych 
otrzymali głosów pp.:
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Grocholski 108, Dunajewski 110, Smarzew- 
ski 108, Krzeczunowicz 90, Fruchtmann 67, Ba- 
deni Józef 109, Ks. Buchwald 109, Piłat 99, Mas
59, Korzyński 109, Ochrymowicz 109, Hoppen
109.

Sprawozdawca p. S k a ł k o w s k i .  Rezultat 
wyborów do komisyi prawniczśj jest następujący:

Głosujących było 104, absolutna większość 
53. Z tych otrzymali głosów p p .:

Kowalski Bazyli 99, Romer 62, Fruchtmann 
103, Rydzewski 104, Jasiński Józef 104, Kamiń
ski 104, WaygartKM, Wesołowski 104, Zatorski 101.

JE  br. M a r s z a ł e k .  Wszyscy są zatem 
obrani.

Upraszam członków komisyi gminnej, drogo
wej i prawniczej, aby byli łaskawi po posiedzeniu 
zebrać się i ukonstytuować, i wiadomość o tern 
podać jutro do bióra marszałkowskiego.

Upraszam pp. rewidentów, aby byli łaskawi 
po posiedzeniu się zebrać i ułożyć podział czyn
ności.

Następne posiedzenie będzie jutro o lOtej 
godzinie.

„Porządek dzienny będzie następujący (czyta):

Porządek dzienny czwartego posiedzenia 
Iszej sesyi, IV peryodu Sejmu galicyjskiego, który 
się odbędzie w sobotę dnia 11. sierpnia 1877. o go

dzinie lOtńj przed południem.

1. Wybór komisyi adresowej i jednego członka 
komisyi lustracyjnej.

2. Pierwsze czytanie wniosku posła Hausnera 
o zmianę statutu krajowego i krajowej ordynacyi 
wyborczej przez pomnożenie liczby posłów z miast.

3. Pierwsze czytanie wniosku posła Waygarta 
o zmianę ustawy szkolnej z dnia 1. lipca 1853. Nr. 
251 dziennika ustaw krajowych co do przyznania 
pięcioletniego dodatku nauczycielom szkól ludo
wych.

4. Sprawozdanie Wydziału krajowego o przy
zwolenie gminie Skole 75°/, dodatku do podatku 
konsumcyjuego od mięsa, gminie Strzyżów opłaty 
od napojów spirytusowych, gminie Czortków 100°/° 
dodatku do podatku konsumcyjnego od mięsa, gmi

nie Kossów 100°/0 dodatku do podatku konsumcyjnego 
od mięsa i wina. Sprawozdawca p. Wereszczyński.

o. Sprawozdanie z wyborów. Sprawozdawca po
seł Pietruski.*

P. Edward hr. S t a d n i c k i .  Proszę o głos.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  P. E. hr. Stadnicki 
ma głos.

P. Edward hr. S t a d n i c k i .  Imieniem ko
misyi lustracyjnej upraszam wys. Izbę, aby ra
czyła wzmocnić tę komisyą o jednego członka a to 
z powodu, że do jój zakresu należy dział sanitarny, 
który specyalnych wiadomości wymaga. Wnoszę 
więc, aby wys. Izba raczyła wybór jednego członka 
do tej komisyi przeprowadzić, ile możności na ju- 
trzejszem posiedzeniu, i wniosek ten uznać za 
naglący.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Czy żąda kto głosu 
co do nagłości ?

P. Józef J a s i ń s k i .  Proszę o głos.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  P. Józef Jasiński ma
głos.

I’. Józef J a s i ń s k i .  Ponieważ wybór ma być 
przeprowadzony na jutrzejszem posiedzeniu, przeto 
uznanie nagłości jest zbytecznem.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Przepraszam. Nie 
może być na porządku dziennym umieszczony ża
den przedmiot, który nie jest zapowiedziany; więc 
nagłość musi być uchwaloną, jeżeli ten przedmiot 
ma być umieszczony na jutrzejszym porządku 
dziennym.

Gdy nikt co do nagłości głosu nie żąda, 
przeto upraszam, aby ci, którzy są za nagłością, ze
chcieli rękę podnieść (większość). Nagłość uznana.

Czy żąda kto głosu co do samego wniosku? 
(Nikt). Gdy nikt głosn nie żąda, więc proszę, kto 
jest za wzmocnieniem komisyi lustracyjnej jeszcze 
jednym członkiem niech zechce rękę podnieść (więk
szość). Jest przyjęte.

Wybór tego członka będzie postawiony na 
porządku dziennym zaraz po wyborze komisy a a- 
dresowej.

Posiedzenie zamknięte.

Koniec posiedzenia o godzinie 2.

Z  d rukarn i „Ga*, naród. “ J . D obrzańskiego i K. Gromana.




